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“Anem endavant. El 9N hi haurà
locals, urnes i paperetes”. Aquest
és el missatge que va voler llançar
dimarts 14 Artur Mas després d’u-
na nit plena de desconcert i que
va acabar amb el consens polític
“esquerdat”, en paraules del pre-
sident. La seva proposta es pre-
senta com una “consulta antici-
pada a la definitiva”: unes elec-
cions plebiscitàries amb una even-
tual gran coalició sobiranista.

Les reaccions polítiques han
estat dispars i variants en els úl-
tims dies i ara es busca refer la uni-
tat dels partits sobiranistes davant
d’un nou 9N que, en forma de pro-
cés participatiu, no és la consulta
que s’havia pactat però sí una

oportunitat per votar la pregunta
acordada i tornar a demostrar la
força de la majoria social a favor
del dret a decidir. A més, partits i
entitats volen complementar la
jornada amb una protesta per
denunciar el govern espanyol da-
vant la Unió Europea per haver
impedit la consulta original.

ELS DETALLS QUE SE SABEN
La nova ‘consulta’ no es farà d’acord
amb el decret del 9N, suspès pel
Tribunal Constitucional, sinó par-
tint de “marcs legals preexistents
de participació ciutadana” com-
petència de la Generalitat. Això té
diverses conseqüències, també per
al govern espanyol: la possibilitat
d’impugnar-la és difícil –tot i que
ja ha anunciat que ho vol fer–.

Dit això, no hi haurà un cens
electoral: caldrà registrar-se per-
sonalment amb el DNI al lloc de

la votació al moment d’exercir el
vot –de manera informàtica per
evitar duplicitats–. Ho podran
fer els majors de 16 anys residents
a Catalunya i també els catalans
que visquin a fora però que al DNI
hi consti que resideixen aquí. En
aquest sentit, no hi haurà vot an-
ticipat però els 15 dies posteriors
al 9N es podrà votar si s’acredita
que no es pot fer el dia 9, de tal
manera que el dia 10 només es do-
naran els resultats provisionals.

Per dur a terme la nova ‘con-
sulta’ es necessitaven 20.000 vo-
luntaris –una xifra que s’ha su-
perat àmpliament, sobrepassant
els 40.000– i es disposarà de
6.434 meses electorals en 1.259 lo-
cals, sobretot instituts públics de
la Generalitat. 942 dels 947 mu-
nicipis tindran locals: el 99,9% de
catalans no s’haurà de desplaçar
del seu municipi per poder votar.

Elnou9N:unajornadaparticipativa
» La ‘consulta’ ha doblat els 20.000 voluntaris necessaris i el 99,9% de catalans podrà votar al seu municipi

» Partits i entitats volen complementar la jornada amb una acció de protesta que arribi a Brussel·les

Arnau Nadeu
BARCELONA

Artur Mas assegura que el dia 9 de novembre hi haurà “locals, urnes i paperetes” per votar la pregunta acordada des d’un principi. Foto: Jordi Bedos / ANC

REDACCIÓ4La branca territo-
rial de l’Assemblea Nacional
Catalana (ANC) a Sant Andreu
s’ha bolcat les darreres setma-
nes amb la campanya pel doble
Sí i en la defensa del 9N i la in-
dependència. 

El passat diumenge 19 d’oc-
tubre, després d’assistir amb
una nombrosa representació a
la concentració de la plaça Ca-
talunya en defensa de la con-
sulta del 9N, l’ANC de Sant An-
dreu va organitzar una festa a la
plaça Can Fabra que va consis-
tir en una trobada de voluntaris
amb diversos parlaments i un
mos final. El mateix dia 19 tam-

bé es va dur a terme la cam-
panya del porta a porta que
promou la mateixa ANC, bate-
jada com a Gigaenquesta. L’ac-
ció es basa en les visites porta a
porta, inspirada en la tradició
anglosaxona, per tal que els
ciutadans puguin expressar com
voldrien que fos Catalunya en el
cas de convertir-se en un Estat
independent. 

El desplegament dels vo-
luntaris va anar acompanyat
de la instal·lació de diverses
taules amb informació sobre el
procés independentista, el 9N o
qüestions relacionades amb un
hipotètic futur Estat català.

L’ANC de Sant Andreu es bolca
amb la campanya pel doble Sí

LA MATEIXA PREGUNTA:

1. Vol que Catalunya 
esdevingui un Estat?

2. En cas afirmatiu, 
vol que aquest Estat 
sigui independent?
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Un diari plural Un diari participatiu

Hi ha qui no es vol assabentar
que s’ha iniciat una revolució en
la nostra societat; i és que l’ano-
menada societat civil no espera
que els polítics i els aparells dels
partits decideixin tots sols els
afers de Catalunya: volen partici-
par activament. No esperen anar
a votar cada quatre anys, donar-
los-hi un xec en blanc i ja ens veu-
rem a les pròximes eleccions. Vol
estar atenta a les maniobres i ac-
tuacions que van fent en el pe-
ríode del seu mandat i si no ho
fan bé, quëstionar-los i apartar-
los de les seves responsabilitats.

Les entitats cíviques, agrupa-
cions socials i professionals, sin-
dicats (després de fer net també
d’antigues males pràctiques), i
tutti quantiestaran amatents dels
partits, de com desenvolupen els
seus programes de govern. I qui
ho faci malament, fora! El senyor
Duran veu malament que els par-
tits estiguin pendents sobre què
diuen o proposen l’ANC i Òm-
nium. Diu que són entitats res-
pectables, però sense represen-
tativitat. Dic jo, serà legalment la
representativitat política, però le-
gítimament la tenen tota! Això ho
entenen alguns partits i els que no
ho entenguin, quedaran fora de
joc a les eleccions al Parlament. 

Els que es pensin que el canvi
és impossible, que les coses són
com són i val més negociar amb el
“poder”, van llestos. Es pot ser
gent d’ordre, però no cal posar-se
de genolls, que per això a Catalu-
nya ja tenim el PP. La nostra so-
cietat s’ha espavilat i no es deixarà
enganyar amb maniobres de dis-
tracció. Ja sap i té entès allò del
“Guepard” de Lampedusa: can-
viar alguna coseta perquè tot se-
gueixi igual.

4Tot ha canviat
per Jordi Lleal

4L’enemic, a casa
per Ignasi Muntanya

La sentència del Tribunal Cons-
titucional contra l'Estatut ca-
talà del 2010 va ser un punt
d’inflexió de molta gent per co-
mençar a plantejar-se la inde-
pendència com una opció real
de futur. Els esdeveniments
posteriors, amb el no a tot fins
a arribar a la suspensió de la
consulta, han aconseguit que
només en 4 anys aquest senti-
ment hagi passat de ser una
idea a exigir-lo. Només cal ado-
nar-se que avui ja tothom parla
de declaració unilateral d’inde-
pendència i plebiscitàries.

Respecte al nou 9N, pot ser
fins i tot una molt bona jugada.
Sabem que el seu resultat no
serà vinculant. Tampoc ho era
l’anterior consulta. Però el seu
desenllaç pot ser clau perquè
tothom entengui, inclosos
molts polítics, que la solució
passa per unes plebiscitàries i
la posterior declaració d’inde-
pendència des del Parlament
de Catalunya. En aquests mo-
ments el problema de veritat el
té el Gobierno de España. No-
vament ha de triar entre tole-
rar la nova "pseudoconsulta' o
prohibir-la. Però per a ells,
aquesta vegada, les dues op-

cions són iguals de dolentes. Us
imagineu les imatges a tot el
món de la policia espanyola re-
tirant urnes o prohibint nova-
ment aquesta ‘enquesta’ no
vinculant? Si la tolera el pro-
blema el tindrà entre els seus,
que se sentiran traïts. De mo-
ment estan amb la tàctica de
desanimar-nos, minimitzar i
fins i tot ridiculitzar la nova
consulta. És clau que no cai-
guem en aquest parany i que
entre tots la fem impecable i la
convertim en un èxit de parti-
cipació. En aquest escenari, a
cada hora que passi, ens troba-
rem davant d’un estat cada cop
més desconcertat sobre el que
ha de fer. Cada error que co-
meti serà una victòria nostra.

Aquesta votació també ser-
virà per deixar en entredit a les
formacions polítiques partidà-
ries de la tercera via. Si real-
ment hi creuen, aquest és un
dels darrers escenaris que els
queden per mostrar el contin-
gut de la seva proposta i forçar
l’obertura de negociacions amb
l’estat. Però el seu silenci nova-
ment demostra que ni ells hi
creuen o que realment no hi ha
res a oferir. 

per Jordi Olivé                                                                                                         

4Escenari complicat?

Molts som els que havíem per-
dut la fe en la classe política,
però davant els esdeveniments
dels darrers anys havíem cres-
cut en l’esperança de poder dir
la nostra i participar en un can-
vi social del tot necessari.

Per a l’alegria del principal
adversari, l’Estat espanyol, els
polítics catalans, més concre-
tament els del Pacte Nacional
per al Dret a Decidir, estan re-
matant el poc anhel renovat
que a alguns ens quedava.

En un moment històric que
potser alguns no tornarem a

viure, si no són capaços de prio-
ritzar Catalunya en unes elec-
cions “plebiscitàries” amb llis-
ta única, deixant importants
matisos per a quan puguem
realment governar el nostre
país, malalts de “partit”, hauran
traït les esperances d’un poble.

I els que no ens resignem a
viure sotmesos ens radicalitza-
rem, opció segurament desitja-
da pels que governen les nostres
vides, amos de la “violència le-
gítima”, o cercarem una nova
terra on oblidar.

Potser a Extremadura.

Actualitat a la xarxa

#SeNhaSortit#AraÉsLhora #ALaPresó

@Araeslhora: "La societat s'ha unit per 
un projecte comú. Ens sentim legitimats,
doncs, per reclamar també unitat política".
#araéslhora. 

@marcarza: Tanca la fàbrica dels Kojak, la
Caixa és un banc i el president Nuñez
anirà a la presó. El paisatge d'una gen-
eració cap per avall.

@ivanruiz_86: Enhorabuena a Teresa
Romero tras confirmarse que ha superado el
ébola y a los sanitarios que se jugaron la vida
por salvarla!
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Hem viscut un estiu de protestes
a la Barceloneta a causa del tu-
risme i les reivindicacions s’este-
nen a altres barris. La ciutat està
arribant al seu límit?
És veritat que, any rere any i des de
ja en fa uns quants, va augmen-
tant el nombre de turistes que ar-
riben a la ciutat. Però aquest fet té
una doble lectura. Per una banda,
és evident que un excés de con-
centració de turistes en determi-
nades zones o barris ocasiona
molts problemes, però també és
veritat que el turisme és una font
de riquesa important. Una riquesa
de la qual no en gaudeix tothom,
és cert, però sí molta gent. Per
tant, crec que hem de fer un gran
debat entre tots –hotelers, touro-
peradors, restauradors i lògica-
ment els ciutadans– per decidir
fins a on podem arribar amb el tu-
risme i què és raonablement sos-
tenible per a la nostra ciutat. I això
és el que volem fer.

Vostè proposa que els ingressos
de la taxa turística es puguin uti-
litzar per a la neteja i per comba-
tre el soroll que genera el turisme,
per exemple. És possible?
Sí, això és una llei i, per tant, es pot
canviar. En el moment en què es va
crear aquest impost, la Generalitat
va decidir que es destinaria a la

promoció turística, però nosaltres
creiem que Barcelona no necessita
promocionar-se més. No té sentit
que els 8,2 milions d’euros que
nosaltres recaptem amb la taxa tu-
rística els hàgim de destinar a pro-
mocionar la ciutat quan ja n’està
prou. Seria molt millor poder-los
destinar a pal·liar totes les proble-
màtiques que genera el turisme en
determinats barris, com pot ser la

neteja o la millora de la seguretat.
I per això ho negociarem amb la
Generalitat i espero que ho pu-
guem aconseguir.

Contràriament al turisme, aquest
ha estat un estiu tranquil des del
punt de vista de la seguretat...
Bé, jo crec que s’està fent una molt
bona feina des de la Guàrdia Ur-
bana i els Mossos d’Esquadra i això
està donant bons resultats. Però
aquesta ha de ser una feina molt
constant: no es pot abaixar la guàr-
dia. Mai pots estar tranquil, però sí
que és veritat que, avui, a diferència
de fa anys, Barcelona no té espe-
cialment un problema de segure-
tat. Per posar un exemple, l’índex de
victimització ha caigut de manera
important i això ens demostra que
els ciutadans i ciutadanes també ho
veuen així. I això ens satisfà, com no
pot ser d’altra manera.

Recentment, però, ha esclatat un
cas de blanqueig de diners a tra-
vés de la prostitució en què s’han
vist implicats agents de la seva
Guàrdia Urbana...
Lògicament, a nosaltres casos com

aquest ens colpegen i ens preocu-
pen, i especialment a mi d’una ma-
nera més directa. És evident que
quan tens 3.000 guàrdies urbans
hi ha de tot. També és veritat que
en aquest cas, com en qualsevol
altre, ha de prevaldre la presump-
ció d’innocència. En primer lloc,
hem d’esperar que la justícia faci

la seva feina. És a dir, presumpció
d’innocència fins que no es de-
mostri el contrari. Ara bé, si final-
ment es demostra que han comès
algun delicte, els ha de caure tot el
pes de la llei. No ens podem per-
metre que la gent actuï al marge
de la llei, però encara menys que
ho faci un funcionari públic, i es-
pecialment un policia. En aquest
sentit, actuarem amb tota la con-

tundència que calgui, però abans
cal esperar, per suposat, el vere-
dicte de la justícia.

En tot cas, no és el primer cop
que es destapa un cas similar on
es barreja policia i prostitució. El
preocupa?
Sí, em preocupa perquè no és el
primer cop que passa ni serà l’úl-
tim. Són diners fàcils, és el món de
la nit i, malauradament, això passa.
Però nosaltres hem de dedicar-hi
tots els esforços necessaris, primer
per intentar detectar qualsevol in-
dici i, a partir d’aquí, actuar.

Parlant de policia, fa poc s’ha ce-
lebrat el primer congrés de se-
guretat i gènere que ha tingut
lloc a la ciutat. Què cal fer perquè
l’equitat de gènere arribi també
als cossos policials?
Aquest també és un tema que ens
preocupa. Actualment, a la Guàr-
dia Urbana hi ha aproximadament
un 10% de dones i és evident que
això no és representatiu de la so-
cietat en què vivim. A més, com
més important és el càrrec, menys
dones hi ha i, per tant, equilibrar

Joaquim Forn
Primer tinent d’alcalde de l’Ajuntament

Text: Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Màrmol

“Hem de debatre entre tots fins a on 
podem arribar amb el turisme”

“Avui, a diferència

de fa anys, la ciutat

no té un problema

de seguretat”

“Si un policia ha

comès algun delicte,

actuarem amb tota

la contundència”
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aquest desfasament és una qües-
tió que ens preocupa i que ens
ocupa: és una prioritat. Una de les
coses que hem fet és crear una Co-
missió de la Dona per intentar pro-
mocionar aquesta sortida laboral
entre les dones. Això ho fem al Saló
de l’Ensenyament i als instituts,
entre altres llocs. Cal aconseguir
que les dones vegin en la policia
una sortida laboral com qualsevol
altra, sobretot perquè així tindrem
un cos policial millor. 

Canviant de tema, ja s’han tancat
un bon nombre de clubs cannà-
bics a la ciutat i vostès han dit que
evitaran que Barcelona es con-
verteixi en l’Amsterdam català.
Com ho faran?
Com que no hi ha una regulació es-

pecífica, actualment la constitució
d’una associació d’aquest tipus és
relativament senzilla. En els darrers
anys s’han obert prop de 150 clubs
cannàbics a la ciutat. Per tant, i da-
vant d’això, el primer que cal és un
control més estricte, i hem comen-
çat per aquí, per les inspeccions. I
això ja ha comportat el tancament
de set associacions i tretze més que
han estat precintades. 

Un altre dels temes estrella del
seu àmbit és el top manta. Creu
que es podrà acabar amb aquesta
pràctica?
Acabar amb fenòmens d’aquest
tipus és complicat, molt compli-
cat. Sobretot perquè molta gent,
amb bona voluntat, els compra
productes perquè creu que és una

manera d’ajudar-los. Però cal tenir
present que aquestes persones
poden formar part d’una xarxa
d’explotació o que els productes
que venen, com el cas de les llau-

nes, sovint poden representar pe-
rills per a la salut. I tot això sumat a
l’impacte negatiu que representa
aquesta pràctica per al comerç de
la ciutat. Amb tot, nosaltres no

només hem d’actuar per la via po-
licial, sinó també per la social. I
això estem fent. Ho eradicarem?
No ho sé, però amb constància jo
crec que és possible.

Vostè també lidera TMB, que ac-
tualment continua desplegant la
nova xarxa ortogonal de bus.
Està donant bons resultats?
Estem molt satisfets, perquè el que
hem fet és una revolució en el món
de l’autobús. En aquests moments
estem gairebé a la meitat del que és
el canvi definitiu de les 28 línies i la
satisfacció dels usuaris expressada
a les enquestes és més alta que en
el cas de les línies de bus tradicio-
nals. Per tant, estem molt satisfets.
És evident que encara estem en un
període de petites correccions, de
moure alguna parada, però la valo-
ració ara com ara és molt bona.
Amb els mateixos recursos estem
oferint freqüències més grans en
determinades línies perquè hem ra-
cionalitzat la xarxa de bus.

Acabem parlant de l’agenda na-
cional. Han aprovat una moció de
suport al 9N i promouran la inter-
nacionalització del procés, però
Barcelona no hauria de fer alguna
cosa més com a capital del país?
N’hi ha prou amb això?
Miri si n’hi ha prou que, amb tota
probabilitat, amb una altra corre-
lació de forces a l’Ajuntament com
la que hi ha hagut durant 32 anys
aquesta moció no s’hauria aprovat
i Barcelona no hauria figurat entre
els 900 municipis que donen su-

port a la consulta. Per tant, jo vull
posar en valor aquest fet. Si avui la
capital de Catalunya s’adhereix al
dret a decidir dels catalans és per-
què al capdavant hi ha un alcalde
nacionalista. El que no podia ser és
el que ha passat durant tants i
tants anys, quan Barcelona estava
d’esquena a les reivindicacions na-

cionals del país. Ara estem al cos-
tat fent el que ens toca: donant su-
port al dret a votar de la gent i fent
pinya amb els partits proconsulta,
el parlament de Catalunya i el pre-
sident, els quals competencial-
ment els pertoca liderar aquest
procés. Crec que el compromís d’a-
quest Ajuntament amb el país no
es pot negar.

A ulls del PP és clar que no, fins i
tot els sembla excessiu. Els van
criticar per la xifra dels 1,8 milions
de la V de l’Onze de Setembre i
diuen que vostès estan “politit-
zant la policia municipal”...
Quina credibilitat té un partit que
davant de les xifres ridícules que va
donar la Delegació del govern es-
panyol, inferiors fins i tot a les per-

sones que s’havien inscrit a la V, han
estat incapaços de dir res? Jo els he
reptat: els puc donar les explica-
cions que vulguin i on calgui. Hem
seguit sempre el mateix sistema de
càlcul, que és el més objectiu que
hi ha, però si ells es van posar ner-
viosos perquè els hauria agradat
que hi hagués hagut menys gent
no és el meu problema.

Quines són les seves perspectives
de cara a les eleccions del maig de
l’any que ve?
Jo estic convençut que nosaltres
revalidarem la confiança de la gent.
Hem dut a terme un canvi a la ciu-
tat però necessitem més temps per
aprofundir-hi. Crec que la gent va-
lora positivament la gestió que
estem fent. Enguany podrem fer
500 milions d’euros d’inversió i
podem dir que no hem fet ni una
sola retallada en matèria social a la
ciutat. Estic convençut que la gent
sabrà reconèixer tota la feina que
hem dut a terme en aquest man-
dat. Però ara no em preocupen les
eleccions, sinó acabar tota la feina
que hem començat.

“Hem dut a terme

un canvi a Barcelona

però necessitem

més temps per

aprofundir-hi”

“Fa anys Barcelona 
estava d’esquena a les 
reivindicacions nacionals 
del país. Ara estem al costat”

“No té sentit que els

8,2 milions de la taxa

turística els hàgim de

destinar a la promoció

de la ciutat”

“Hem fet una

revolució en el món

de l’autobús: l’hem

racionalitzat”
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Des de fa tres dies estan en
marxa les obres de rehabilitació
i ampliació del casal de barri Can
Portabella, situat al número 18
del carrer Virgili. 

Actualment l’edifici compta
amb 610 metres quadrats i té
dues plantes. Un cop finalitzin
les obres, que necessitaran una
inversió de dos milions d’euros
i està previst que durin uns 10
mesos, l’edifici passarà a tenir
813 metres quadrats i tres plan-
tes. Un cop el nou projecte que-
di enllestit, la planta baixa tindrà
una sala d’actes per a unes 75
persones, uns magatzems per a
serveis i espais per a l’associació
de veïns, mentre que la segona
planta servirà per donar servei a
les entitats socials del barri i  la
tercera acollirà una zona de ta-

llers i una terrassa exterior. La
reforma també servirà per eli-
minar les tanques perimetrals de
la finca per tal que els seus jar-
dins es puguin fusionar amb la
plaça annexa de Can Portabella. 

El regidor del Districte, Rai-
mond Blasi, ha explicat que
“aquesta actuació és molt im-

portant per a Sant Andreu per-
què actualitzem i ampliem un
equipament que no estava en
condicions òptimes per donar
un millor servei als usuaris del
casal de barri”. “Al mateix
temps”, argumenta Blasi, “mi-
llorem l’espai públic i la con-
nectivitat de l’entorn”.

Aspecte del casal just abans de l’inici de les obres. Foto: Google Maps

Comença la rehabilitació i
ampliació de Can Portabella

» Les obres duraran 10 mesos i tenen un pressupost de dos milions
» El casal tindrà una planta més i una millor connexió amb l’exterior

Línia Sant Andreu, l’únic mitjà
del districte auditat per OJD

COMUNICACIÓ4Des de l’u de
setembre, el periòdic mensual Lí-
nia Sant Andreu, fundat el 2010,
passa a ser auditat per OJD/PGD
i es converteix en l’única publi-
cació del districte que forma
part d’aquesta auditoria.

El periòdic distribueix 15.000
exemplars gratuïts per edició
gràcies a acords amb els eixos co-
mercials del districte, i també a la
xarxa d'equipaments munici-
pals. També compta amb una
imatge renovada gràcies al seu

nou web www.liniasantan-
dreu.cat. El lector hi podrà tro-
bar la informació del districte que
apareix a l’edició impresa. A més,
la publicació també és a Twitter
(@liniaxarxa). 

El diari forma part de les 20
capçaleres de la xarxa de periò-
dics gratuïts Línia, dels quals
se’n distribueixen 175.000 exem-
plars a través de 14 edicions
mensuals, 60.000 exemplars
amb els seus 4 quinzenals i 8.000
amb una capçalera setmanal.

MÚSICA4El pròxim divendres 7
de novembre, a partir de les nou
del vespre, el cicle de concerts en-
ciSAT!, que organitza el grup Els
Amics de les Arts al Sant Andreu
Teatre (sAT!), acollirà el concert
de la cantant Sara Pi, una de les
sorpreses més inclassificables
aparegudes darrerament en el
panorama musical català.

Nascuda a Barcelona l’any
1986, Pi ha desenvolupat bona
part de la seva trajectòria al Bra-
sil i des del 2008 dirigeix el seu

primer projecte Sara �, que reu-
neix composicions pròpies que
fusionen l’impacte de l’R&B i del
soul amb la riquesa que aporten
una varietat d’harmonies brasi-
leres. Pi presentarà a l’enciSAT!
el seu darrer treball, Wake Up,
que suposa la seva consolidació
com una de les grans veus del
soul de tot l’Estat.

Un cop acabi el concert, tin-
drà lloc una de les peculiaritats
d’aquest cicle musical. Sara Pi
es quedarà al hall del teatre a

comentar detalls del concert
amb tots els seus seguidors.
Tal com expliquen els organit-
zadors al blog del festival, és
“una espècie de cinefòrum. Ter-
túlia, firmes i fotocol per qui
vulgui fer-se fotos”. 

L’enciSAT! va començar el 18
de setembre amb un concert
dels Amics de les Arts. El 3 d’oc-
tubre va ser el torn de Joan Dau-
sà i després de Sara Pi serà el mo-
ment d’ Oques Grasses, que clou-
rà el cicle el 5 de desembre.
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Sara Pi, al cicle enciSAT!

Polèmica | Trias es querella contra El Mundo
L’alcalde de la ciutat, Xavier Trias, es va querellar abans-d’ahir contra el diari El Mundo, i

ahir va ampliar la mateixa, després que aquest rotatiu anunciés en la portada de la seva 
edició d’abans-d’ahir, i ahir ampliava la informació, que el batlle barceloní tindria 12,9 

milions d’euros en comptes a Andorra transferits des de Suïssa el febrer de l’any passat.
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Les obres d’ampliació tenen un cost d’un milió d’euros. Foto: Ajuntament

Fabra i Coats tindrà 1.900 metres
quadrats per a exposicions

EFEMÈRIDE417 de novembre
de 1899. Aquesta és la data en la
qual 29 cantaires van fundar
l’Orfeó Eco de Catalunya, una de
les corals més emblemàtiques de
Sant Andreu, i que d’aquí a tres
setmanes celebrarà el seu 115è
aniversari. 

Aquesta coral, que va tenir
com a primer director el mestre
Josep Maria Comella i Fàbrega
-en aquell moment subdirector
de l’Orfeó Català-, té com a ob-
jectiu expandir la llengua i la cul-
tura catalanes arreu del territo-
ri a través del cant coral. En l’ac-
tualitat, en formen part una
quarantena de persones entre
cantaires i col·laboradors, lide-
rats per la seva directora, Rosa
Maria Altayó.

L’Orfeó l’Eco de
Catalunya celebra
el 115è aniversari

PROTESTA4Un grup d’activis-
tes de la Plataforma d’Afectats
per la Hipoteca (PAH) van dur
a terme abans-d’ahir al matí
una nova acció de protesta con-
tra Catalunya Caixa, segons va
informar BTV.

La protesta va tenir lloc a la
sucursal que l’entitat bancària té
als números 6-8 de la rambla
Fabra i Puig. Els manifestants
van entrar a la sucursal bancà-
ria, van obligar a aturar l’activi-
tat de tots els treballadors i van
penjar diversos cartells reivin-
dicatius a la part de fora de l’o-
ficina en senyal de protesta per
un aturat del barri que fa tres
anys que negocia amb l’entitat,
sense èxit, la dació en paga-
ment. L’aturat ja fa un temps
que s’ha quedat sense prestació
i la PAH denuncia que no pot
pagar el seu deute amb el banc.

Nova acció de 
la PAH contra
Catalunya Caixa 

Les obres perquè el Centre d'Art
Contemporani Fabra i Coats
tingui a partir del febrer 1.900
metres quadrats dedicats a ex-
posicions van començar a prin-
cipis de mes.

Els canvis, que formen part
de la segona fase d’ampliació del
recinte, se centraran en la re-
modelació de les tres plantes de
l’ala frontal de l’edifici, en des-
ús des dels anys 80. Aquestes
plantes, de 443 metres qua-

drats cadascuna, s’habilitaran
perquè puguin acollir exposi-
cions temporals. Les obres, amb
un cost d’un milió d’euros, ser-
viran per pintar i reparar els
murs, arreglar la tarima de fus-
ta del terra, condicionar acústi-
cament les sales i renovar les
instal·lacions elèctriques i d’en-
llumenat. 

Un cop finalitzada aquesta
ampliació, quedarà pendent la
tercera fase, que es farà a partir
del segon semestre del 2015 i el
2016 i inclourà les sales de la nau
del costat nord i els altells. El
projecte final del Centre d’Art
Contemporani de Barcelona pre-

veu assolir 2.450 metres qua-
drats nets per a exposicions.

NOVES EXPOSICIONS
La nova oferta de la Fabra i Co-
ats consta de tres exposicions in-
dependents amb un rerefons
comú, “la pobresa d’experiència
amb la qual s’ha definit la con-
temporaneïtat”. La primera, Fu-
turs abandonats. Demà ja era la
qüestió, comissariada per Mar-
tín Peran, es pot visitar des del
passat dia 18 d’octubre i fins al 18
de gener. Les altres dues seran
After Landscape. Ciutats copia-
des i Indisposició general i im-
precisa. Elogi de la fatiga.

Redacció
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A la gala dels premis Barcelona,
la millor botiga del món no hi
van ser tots. I és que l’Eix co-
mercial Sant Andreu va declinar
la invitació de l’Ajuntament a as-
sistir al lliurament de guardons.  

L’acte de protesta va anar
acompanyat d’una missiva en-
viada a l’alcalde Trias per part dels
botiguers andreuencs on critica-
ven “l’aposta clara i decidida per
part de l’equip de govern de do-
nar suport a un model de comerç
que res té a veure amb el model
català dels eixos”, en clara refe-
rència a les ampliacions de la su-
perfície comercial projectades a
diversos centres comercials bar-
celonins. “Hem d’aprofitar esde-
veniments com aquest per donar
a conèixer la nostra reivindicació”,
explica a aquesta publicació Pròs-

per Puig, president de l’Eix co-
mercial Sant Andreu.

Aquesta acció de protesta s’a-
fegeix al serial per l’ampliació
de la Maquinista, un tema que té
en peu de guerra el comerç an-
dreuenc. Tal com va avançar al ju-
liol Línia Sant Andreu, la plata-
forma de veïns i comerciants No
al ‘pelotazo’ de la Maquinistaestà
estudiant portar el pla d’amplia-
ció a la justícia, però els repre-

sentants legals, que encara estan
estudiant el cas, ja han assegurat
que “l’ampliació és difícilment re-
currible”, en paraules de Puig.

“Seguirem denunciant la nos-
tra situació en aquesta lluita des-
igual contra les grans superfícies”,
afegeix Puig, que lamenta que els
comerciants “hàgim de viure amb
una espasa de Dàmocles a sobre
pel tema de les ampliacions dels
centres comercials”. 

El comerç local està en contra de l’ampliació de la Maquinista. Foto: Arxiu

L’Eix Sant Andreu, absent a la
gala de premis del comerç local

» Els botiguers andreuencs no assisteixen als guardons Barcelona, 
la millor botiga del món en protesta per l’ampliació de la Maquinista

Sant Andreu s’omple de
moda amb dues passarel·les
DESFILADA4Les passarel·les de
moda dels botiguers barcelo-
nins arriben a Sant Andreu. El
passat dissabte 25 d’octubre l’Eix
comercial de Sant Andreu va
celebrar la seva desfilada, on
van participar 15 botigues asso-
ciades a l’eix.

Segons informen des de l’as-
sociació comercial andreuenca, la
desfilada “va ser tot un èxit de
participació”, tot i que gairebé va
coincidir en horari amb el partit
de futbol entre el Barça i el Ma-
drid. Durant una hora, els assis-
tents van poder comprovar les

propostes de moda dels boti-
guers de Sant Andreu, una roba
que “es pot comprar a només dos
minuts de distància de la passa-
rel·la”, diuen des de l’eix. 

Per altra banda, l’Eix Mara-
gall celebrarà la seva pròpia des-
filada de moda el pròxim dissabte
dia 8 de novembre. Aquesta as-
sociació comercial serà l’última
que aculli una passarel·la amb la
roba de tardor i hivern, i serà on
se celebri l’acte de clausura d’a-
questes desfilades que organitza
la Fundació Barcelona Comerç al
llarg de la ciutat de Barcelona.

ESTUDI4Segons les dades de
l’Indicador de Comerç de Bar-
celona (IcoB) presentades ara fa
uns dies, la campanya de rebai-
xes d’aquest estiu es van saldar
de manera global amb una cai-
guda de l’1,86%. Tot i la recula-
da, aquest descens va ser menor
que el de les rebaixes d’estiu de
l’any passat, que van finalitzar
amb una caiguda del 4,4%.
Aquest estudi també destaca
que, cada cop més, els clients te-
nen una certa predisposició a

comprar menys en els períodes
de rebaixes oficials. 

Aquest estudi, elaborat per
ESADE i la Fundació Barcelona
Comerç, mostra les dades de
vendes corresponents al tercer
trimestre d’enguany, entre juliol
i setembre. En aquest sentit, els
resultats també indiquen una
certa “caiguda del consum” i
una actitud més “apagada” dels
compradors envers les vendes. 

En referència a aquestes da-
des Vicenç Gasca, president de la

Fundació, creu que “tot i que les
vendes del comerç no acaben de
reactivar-se, la perspectiva dels
comerciants és que el quart tri-
mestre de l’any sigui millor que
el de l’any passat”. 

Una altra dada que mostra l’I-
coB és la certificació que la fac-
turació dels dies festius no ha es-
tat superior a la mitjana d’altres
dies. De fet, els botiguers que van
obrir en festiu van facturar un 4%
menys respecte a la resta de dies
de la setmana. 

F. Javier Rodríguez
SANT ANDREU

La passarel·la va comptar amb molts visitants. Foto: Eix Sant Andreu

Cauen les vendes a les rebaixes

L’IcoB presenta les dades de l’últim trimestre. Foto: Arxiu

Gastronomia | Neix una ruta de tapes al districte
Sant Andreu compta des de fa uns dies amb una nova ruta de tapes on participen

40 establiments del districte. Cada dijous, de 7 de la tarda a 10 de la nit, aquests
establiments oferiran una tapa i una beguda per 1,95 euros. La promoció, que es

fa en col·laboració amb el Districte, es desenvoluparà fins al 26 de març. 
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Joan Gaspart va retornar fa pocs
dies a la UE Sant Andreu alguns
objectes com trofeus, diplomes o
medalles que es va endur cap a
casa un cop va deixar de ser
president del club quadribarrat
l’any 2011. D’aquesta manera,
Gaspart respon a la petició de
l’actual propietària del club, Di-
norah Santa Ana, que va de-
nunciar que l’exmandatari s’ha-
via quedat amb diverses “relí-
quies de l’entitat que no el per-
tanyen”. 

El club ha detallat en una
nota l’inventari dels objectes que
Gaspart va quedar-se, entre els
quals hi ha la copa de campions
de lliga de Segona B de l’any
2010, el diploma i la Medalla
d’Or al Mèrit Esportiu que l’A-
juntament va lliurar al club l’any

del seu centenari –el 2009–, el
premi Centenari –atorgat l’any
2009 per l’Associació Catalana de
Dirigents de l’Esport– i les pla-
ques regalades per l’Espanyol, la
Damm, la Federació Catalana
de Futbol i el Consell Català de
l’Esport amb motiu del centena-
ri del club. Malgrat que el club “es
congratula pel retorn d’aquests
objectes”, recorda que encara
“no ha aparegut la Creu de Sant

Jordi –que el club va rebre l’any
2009, també amb motiu del cen-
tenari– ni el quadre Gol que
Salvador Dalí va regalar a l’enti-
tat l’any 1977. 

En aquest sentit, Gaspart ha
reconegut tenir la Creu de Sant
Jordi, tot i que desconeix on. Pel
que fa al Dalí, l’expresident as-
segura no tenir el quadre. De mo-
ment, Gaspart seguirà buscant al
seu “bagul dels records”. 

La copa de campions de lliga de Segona B de l’any 2010. Foto: UESA

Gaspart torna alguns dels
objectes de la UE Sant Andreu

» L’expresident es va endur a casa diversos trofeus de l’entitat
» El club assegura que encara no ha aparegut la Creu de Sant Jordi

El CN Sant Andreu presenta
les seves seccions esportives
NATACIÓ4El CN Sant Andreu va
presentar les seves seccions es-
portives aquest passat cap de
setmana a la piscina Pere Serrat
davant dels socis, amics i fami-
liars dels esportistes. 

L’acte va estar conduït per Al-
berto Montenegro, però el pri-
mer a parlar va ser Àngel Bernet,
president del club, que va desta-
car “la importància de l’esport
base per poder formar campions
en un futur”. Posteriorment,
també van prendre la paraula el
president de la Federació Cata-
lana de Natació, Enric Bertran, i
el regidor del Districte, Raimon

Blasi. Seguidament va ser el torn
dels esportistes. Les seccions de
waterpolo, tennis, esquaix i na-
tació van desfilar al voltant de la
piscina andreuenca, i una vega-
da tots els esportistes de l’entitat
van formar davant del públic
assistent, la capitana de l’equip
absolut de waterpolo, Ariadna
Espasa, i el tècnic de l’equip ab-
solut de natació, Jordi Jou, van
realitzar un discurs especial.

Per concloure l’acte es va re-
tre un homenatge a dues meda-
llistes de l’entitat: la nedadora
Àfrica Zamorano i la waterpolista
Helena Lloret. 

ESDEVENIMENTS4Barcelona
tornarà a ser capital olímpica. Els
Jocs Special Olympics, un esde-
veniment que busca fomentar la
pràctica esportiva entre persones
amb discapacitat intel·lectual,
se celebraran a la capital catala-
na a partir de demà i fins diu-
menge. En concret, la ciutat
acollirà les proves de vela, bàs-
quet i tennis a diferents equipa-
ments esportius de la ciutat. 

La presentació va tenir lloc fa
uns dies a la sala Moragues del

Born Centre Cultural. Allà, la ti-
nent d’alcalde de Qualitat de
Vida, Igualtat i Esports, Maite
Fandos, va destacar la impor-
tància de “lluitar”, mitjançant
l’esport, per una societat més jus-
ta. “El nostre suport als Jocs Spe-
cial Olympics és incondicional,
ja que representen precisament
els millors valors de l’esport”, va
afirmar Fandos. Així mateix,
durant l’acte de presentació es va
dur a terme el lliurament de la
primera medalla d’or dels Jocs

Special Olympics Barcelona als
pares d’en Kilian Vera, un atleta
special que ha participat en la
campanya de comunicació i que,
a més, és un corredor assidu de
les curses de la ciutat.

La torxa dels jocs va arribar
ahir a Barcelona via marítima, a
bord d’un veler de la Barcelona
World Race, des d’on va em-
prendre el camí cap a la plaça
Sant Jaume amb la participació
d’esportistes reconeguts com la
sincronista Ona Carbonell.

Redacció
SANT ANDREU

Zamorano i Lloret rebent l’homenatge del seu club. Foto: CNSA

Capital olímpica, de nou

Ona Carbonell a l’arribada de la torxa. Foto: Twitter (@onacarbonell)

Atletisme | Torna la Nocturna de Collserola
La segona edició de la Nocturna de Collserola tindrà lloc aquest dissabte 

1 de novembre a la nit. Aquesta cursa, que recorre la serra de la Collserola
amb un circuit lineal de 9 quilòmetresper la carretera de les Aigües, 

començarà a partir de les 8 de la tarda al Pla de les Maduixeres.   
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AGENDA MENSUAL
DIVENDRES 14 NOVEMBRE
17:00 Un extraterrestre qualsevol és una obra de

teatre a càrrec de la companyia Comediarte
on un extraterrestre amb quatre braços i un
aspecte una mica estrany aterra al planeta Te-
rra. / Centre cívic Sant Andreu. 

DIVENDRES 21 NOVEMBRE
21:00 Taller de Katsugen, un art japonès que aju-

da a sensibilitzar la columna i induir el mo-
viment katsugen per alliberar correctament
la tensió acumulada al cos humà. / Centre cí-
vic Navas.

DIMECRES 26 DE NOVEMRE
Matí-Tarda Xerrada i taula rodona La dona a la

publicitat. El paper de la dona i la presència
d’estereotips de gènere a la publicitat és la
temàtica d’aquesta xerrada que organitza el
Centre cívic la Sagrera, La Barraca.  

FINS AL 31 D’OCTUBRE
Matí-Tarda Exposició de pintura de Juan Sán-

chez, un artista amb un llarg recorregut pel
món de les belles arts i que s’endinsa ara en
el de la pintura tot creant il·lusions infantils
i connectant amb el primitivisme naïf. /
Centre cultural Can Fabra. 

FINS A L’1 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Beca Carnet Jove Connecta’t al

còmic. Exposició de les vinyetes guanyado-
res i finalistes de la Beca Carnet Jove Con-
necta´t al còmic 2013. / Biblioteca Ignasi Igle-
sias - Can Fabra.

DIJOUS 30 D’OCTUBRE
17:30 Sessió de teatre El circ dels núvols, a cà-

rrec de la companyia Puntetes, sobre la vida
al circ i una trapezista que no la troben poc
abans de començar un espectacle. / Centre
cívic Trinitat Vella.

DIVENDRES 31 D’OCTUBRE
17:00-20:00 Arriba una nova edició de la cas-

tanyada i de la diada de Tots Sants. En
aquest sentit, el Centre cívic Bon Pastor ce-
lebrarà una castanyada la tarda de divendres
31. / Centre cívic Bon Pastor.

DIUMENGE 8 DE NOVEMBRE
16:00 Partit de waterpolo entre el CN Sant An-

dreu i el CN Sabadell corresponent a la sise-
na jornada de Divisió d’Honor. / Piscina Pere
Serrat.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Un espai solidari per als més menuts
perquè coneguin i experimentin la so-
lidaritat en primera persona. També hi
haurà una capsa de recapte d’ali-
ments perquè tothom hi faci la seva
aportació. / Centre cívic la Sagrera.

Petit racó solidari
La Barraca

Fins al 5 de novembre

Un espai obert i un punt de trobada fa-
miliar i veïnal que engresca a les fa-
mílies del barri per participar plegats
en el programa d’activitats. Els parti-
cipants tenen un gran ventall d’acti-
vitats. / Centre cívic Baró de Viver.

Els dijous oberts
amb seny i rauxa

Tots els dijous a les 18:00

En el marc del programa de la Tardor
Solidària a Sant Andreu, el pròxim 15
de novembre tindrà lloc una festa a la
plaça Orfila amb una cercavila, expo-
sicions, un flash mob i el lliurament de
premis als millors mocadors solidaris.

Tardor solidària
Festa de la solidaritat

Ds. 15 de novembre a la tarda

El Sant Andreu rep al Narcís Sala el Reus
Deportiu en un partit corresponent a
l’onzena jornada de lliga del grup 3 de
Segona B. / Narcís Sala. 

Partit de futbol
UE Sant Andreu-Reus

Dg. 2 de novembre a les 12:00
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